
آذرماه كه برسد مي  شود يك سال كه آزمون سردفتري 
براساس قانون تسهيل مجوزها بعد از بيش از چهار سال 
برگزار شده است، اما هنوز پذيرفته  شدگان اين آزمون 
نمي  دانند كه قرار اس�ت چه م�دت دوره كارآموزي 
داشته باش�ند يا در كدام ش�هر مي  توانند دفترخانه 
بزنند. با توجه به اتفاقاتي كه طي 50 سال گذشته در 
حوزه جذب سردفتري افتاده و مسائلي كه طي يك 
سال گذشته رخ داده است، ناظران بيشتر از قبل به اين 
نتيجه رسيده اند كه انحصارگران در حوزه سردفتري 
به هر شكل ممكن به دنبال ممانعت از ورود افراد جديد 
به اين عرصه هستند و ش�رايط را به شكلي طراحي 
كرده اند كه قبول شدگان خود از ادامه مسير تأسيس 
دفترخانه انصراف دهند. در گف�ت  وگوي »جوان« با 
علي سبحاني، سردفتر اسناد رسمي شماره 111 مشهد 
اين موضوع مورد بررس�ي بيش�تر قرار گرفته است. 

وضعيت جذب س�ردفتري قب�ل از قانون 
تسهيل چگونه بود؟

قريب به 50 سال است كه انحصار بر دفاتر اسناد رسمي 
حاكم اس��ت، به ش��كلي كه ورود و جذب مش��تاقان و 
جوانان متخصص به س��ختي امكان  پذير بود. ريشه اين 
انحصارگرايي به افزون  خواهي معدودي از س��ردفتران و 
همچنين ايجاد بازار داغ خريد و فروش امتياز دفترخانه باز 
مي  گردد. در گذشته مسير ورود به حرفه سردفتري اسناد 
رسمي به دو شيوه بود، يكي از اين مسيرها ماده 69 قانون 
دفاتر اسناد رسمي و كانون سردفتران و دفترياران مصوب 
1354 بود و دومي از طريق آزمون سردفتري كه متأسفانه 
آزمون سراس��ري با معيار ظرفيت  گذاري و نيازسنجي و 
گاه  و بيگاه برگزار مي  شد به شكلي كه در طول 15 سال 
گذشته و قبل از تصويب قانون تسهيل صدور مجوزهاي 
كسب  و  كار فقط يك آزمون سراسري برگزار شد؛ آن هم 
به شكلي بود كه در شهرهايي مانند تهران، مشهد، رشت و 

شيراز فقط دو نفر اعلام ظرفيت و پذيرش شدند. 
خب جذب سردفتر بعد از قانون تسهيل چه 

روندي را طي كرده است؟
خوش��بختانه به همت مجلس انقلابي قان��ون مترقي و 
ارزشمند تسهيل صدور مجوزهاي كسب  و كار به تصويب 
رسيد كه هدف آن اشتغال  آفريني براي جوانان متخصص 
و شايس��ته و شكس��تن انحصار، حذف رانت و انحصار و 
امضاهاي طلايي است. به همين دلايل بود كه اين قانون 
مورد تأييد، حمايت و خرسندي رهبر معظم انقلاب قرار 
گرفت و بارقه اميدي در دل جوانان جوياي كار و مشتاق به 

ويژه در حوزه سردفتري اسناد رسمي ايجاد كرد. 
برطبق ماده 3 قانون تسهيل صدور مجوزهاي كسب و 
كار مصوب 1400 »سازمان ثبت اسناد و املاك كشور 
موظف است هر ساله از طريق سازمان سنجش آموزش 
كشور نسبت به برگزاري آزمون سردفتري و دفترياري 
اقدام كن��د. داوطلباني كه حداق��ل 70 درصد  امتياز 
ميانگين نمرات يك درصد  حائ��زان بالاترين امتياز را 
كسب كنند به عنوان پذيرفته شده، جهت طي مراحل 
مقتضي به سازمان ثبت اسناد و املاك كشور معرفي 
مي ش��وند. « بر همين اس��اس در آذرماه سال 1401 
اولين آزمون سراس��ري جذب س��ردفتر براساس اين 
قانون توسط سازمان سنجش و در راستاي سند تحول 
قضايي بر مبناي صلاحيت  س��نجي و نه نيازسنجي از 
ميان 52 هزار متقاضي برگزار شد كه تعداد 9هزارو500 
نفر به عنوان قبول  ش��دگان علمي تعيين و به سازمان 
ثبت براي طي مراحل بعدي معرفي ش��دند و مراحل 
صلاحيت  سنجي عمومي هم توسط مراجع ذيصلاح 

انجام شد. 
از طرفي، 24 خرداد سال جاري موادي از آيين  نامه قانون 
دفاتر اسناد رسمي و كانون دفترياران و سردفتران اصلاح 

ش��د كه بند يك اين آيين  نامه اصلاحي مربوط به نحوه 
اجراي ماده 3 قانون تس��هيل صدور مجوزهاي كسب و 

كار است. 
اين اصلاح آيين  نامه چه مواردي را شامل 

مي  شود؟
طبق بند پ ماده 3 آيين نامه اصلاحي »مصاحبه توسط 
هيئت اختبار از پذيرفته شدگان اعلامي سازمان سنجش 
آموزش كش��ور پس از ط��ي مراحل تأيي��د صلاحيت 
توس��ط مراجع ذيصلاح« انجام مي  شود، منظور از تأييد 
صلاحيت هم صلاحيت عمومي است و مرجع ذيصلاح 
هم قوه قضائيه اس��ت. ح��الا با توجه به قانون تس��هيل 
پذيرفته ش��دگان از نظر آزمون علمي پذيرفته شده اند، 
پس اختبار و آزمون شفاهي مجدد از آنها منتفي است و 
همانطور كه متوليان امر گفته اند اختبار مثل قبل انجام 
نمي  شود در اينجا موضوع اختبار معطوف به اختبار عملي 
است؛ يعني پذيرفته  شدگان از لحاظ آشنايي با سامانه ثبت 
الكترونيك اسناد موسوم به سامانه ثبت آني و نحوه تنظيم 
اسناد و همچنين آشنايي با تشكيلات دفاتر اسناد رسمي 
و نمونه اس��ناد مورد مصاحبه قرار مي  گيرند و از طرفي 
چون اكثريت پذيرفته  ش��دگان به جز دفترياراني كه در 
آزمون قبول شدند و كاملاً آشنا با سامانه ثبت آني هستند، 
اغلب قبول شدگان هيچ گونه آشنايي با نحوه كار در دفاتر 
اسناد رسمي ندارند، بنابراين شرايط اقتضا دارد سازمان 
ثبت يك دوره آموزشي و كارآموزي متناسب مثلاً در يك 
بازه زماني سه ماهه براي آنها برگزار كند و بعد از طي اين 

مرحله از اين افراد آزمون اختبار به عمل آورد. 
اصلًا اي�ن دوره كارآموزي چ�ه ضرورتي 

دارد؟
با توجه به اينكه سردفتري اسناد رسمي حرفه اي كاربردي 
اس��ت، طي دوره كارآموزي يك راهكار مناس��ب و مؤثر 
محسوب مي  شود تا مبادا مشكلي براي سردفتران جديد 
ايجاد يا لطمه اي به حقوق، اموال و مالكيت مردم وارد شود. 
بايد توجه داشت كه مدت دوره كارآموزي نبايد طولاني 
باشد، چون اينطور كه شنيده شده اين دوره حداقل شش 
ماه و حداكثر 14 ماه خواهد بود! يقيناً طولاني شدن اين 
دوره خستگي، دلسردي و انصراف پذيرفته  شدگان را به 
دنبال خواهد داشت. طول مدت اين دوره بايد متناسب 
و منطقي باشد و به نظر مي رسد يك دوره سه ماهه براي 

تأمين اهداف متوليان امر كفايت مي  كند. 
خب چه كسي بايد اين دوره را برگزار كند و 

بايد به چه شكلي باشد؟
كانون سردفتران و دفترياران اين توان و ظرفيت را دارد كه 
تا به شكل رايگان و بدون هيچ چشمداشت مالي با استفاده 
از امكانات در اختيارش جلس��ات آموزش و كارگاه هاي 
عملي به شكل حضوري و برخط در بازه زماني مناسب، 
يعني همان سه ماهي كه عرض شد، برگزار كند. خود بنده 
پس از قبولي در آزمون سردفتري براي شهر تهران سه ماه 
دوره كارآموزي گذراندم كه كفايت هم مي  كرد. اگر دوره 
كارآموزي اينگونه برگزار ش��ود علاوه بر صرفه  جويي در 
وقت و هزينه پذيرفته  شدگان موجب مي  شود كه جلوي 
سوءاستفاده عده اي فرصت  طلب كه با برگزاري دوره هاي 
آموزشی به صورت انتفاعي و بعضاً غيراستاندارد و غيرمفيد 
تنها به فكر پر كردن جيب خود هستند، گرفته شود. اگر 
واقعاً بحث بر سر توانمند س��ازي و تقويت علمي فني و 
حرفه اي سردفتران است كه همينطور هم هست، كانون 
مي  تواند با برگزاري دوره هاي آموزشي بدو يا حين خدمت 

به اين هدف برسد. 
ش�رايط فعل�ي پذيرفته  ش�دگان آزمون 

سردفتري آذر ماه چگونه است؟
الان قرار است هيئت اختبار از اين افراد آزمون عملي به 
عمل  آورد تا احراز شود چه ميزان از اين عزيزان با سيستم 
ثبت آني، سامانه هاي استعلام ثبتي و بازداشتي، تشكيلات 

ثبتي و دفاتر اسناد رسمي آشنايي دارند و همچنين ميزان 
آشنايي و توانايي داوطلبان در بهره برداري از متون حقوقي 
تنظيم اسناد رسمي سنجيده شود تا براي افرادي كه نياز 
به كارآموزي دارند دوره كارآموزي در نظر گرفته شود و 
اين كارآموزي حداقل شش و حداكثر 14 ماه است. اگر 
قرار باشد اين دوره ها شش ماه، هشت ماه يا 14 ماه طول 
بكشد، قطعاً پذيرفته  شدگان بسياري چه در ابتداي كار 
يا در خلال برگ��زاري اين دوره ها انص��راف خواهند داد. 
در نتيجه لازم است اين مدت متناسب و منطقي در نظر 

گرفته شود تا وقت گرانبهاي اين عزيزان هم تلف نشود. 
نوع سؤالاتي كه در اختبار پرسيده مي  شود، 

بايد به چه شكل باشد؟
با توجه به اينكه اين افراد با قبولي در آزمون س��ازمان 
سنجش از نظر علمي واجد ش��رايط معرفي شده اند، 
ديگر منطقي نيس��ت درباره موضوعات علمي از آنها 
سؤال شود؛ ولي اينكه بررس��ي شود چه ميزان با ثبت 
آني، تشكيلات اسناد رسمي و نحوه تنظيم سند آشنايي 
دارند امري معقول و منطقي است و البته لازمه عقلايي 
آن نيز اين است كه قبل از آزمون آموزش ببينند. كسي 
كه مي  خواه��د گواهينامه رانندگي بگي��رد هم بعد از 
آشنايي با اصول تئوري بايد مهارتي هم كسب كند و 
راه آن نيز اين اس��ت كه چندين جلسه كلاس عملي 
برود و بعد از اينكه اين كلاس ه��اي عملي را گذراند، 
آزمون مهارت از او گرفته شود. حالا كسي كه از دانشگاه 
آمده هم هيچ آشنايي با دفاتر اس��ناد رسمي ندارد و 
طبيعي است كه نتيجه دلخواه را به  دست نمي  آورند 
و اگر كارآموزي به اين ش��كلي كه گفته ش��ده انجام 
شود، موجب دلسردي افراد مي  شود و نهايتاً به انصراف 

داوطلب منتهي مي  شود. 

درجه  بندي حوزه هاي ثبتي چقدر قانوني 
است؟

موضوع تبصره 1 بند 1  اصلاح موادي از آيين  نامه قانون 
دفاتر اسناد رس��مي درباره درجه  بندي حوزه هاي ثبتي 
است كه چنين مقرر داشته كه »سازمان پس از طي مراحل 
بند پ )اين آيين  نامه( متناسب با امتياز علمي مكتسبه 
پذيرفته  شدگان و اعلام محل مورد تقاضاي آنان نسبت به 
صدور ابلاغ سردفتري بر مبناي درجات حوزه هاي ثبتي 
استان مربوط اقدام خواهد نمود.«  در اينجا بايد اشاره كنم 
كه طبق تبصره 4 ماده 1 قانون تس��هيل، »وضع هرگونه 
محدوديت و مانع قانوني در مسير صدور مجوز، كه خارج 
از چارچوب اين قانون )تسهيل( باشد، به دلايلي از قبيل 
اشباع بازار، محدوديت ظرفيت و حدود صنفي يا بر اساس 
تعداد يا فاصله جغرافيايي دارندگان يا متقاضيان آن مجوز، 
ممنوع است. « بر اين اساس و با توجه به اينكه هدف نهايي 
از وضع اين قانون تسهيل در اشتغالزايي جوانان و حذف 
موانع انحصارزا بوده و طبق تبصره اي كه گفته شد، هرگونه 
محدوديت و مانع در اين مسير خلاف قانون تسهيل بوده 
و سازوكار درجه  بندي حوزه هاي ثبتي نوعي محدوديت 
در پيش  روي پذيرفته  ش��دگان محسوب مي  شود، يعني 
بسياري از افراد مجبور به انتخاب مكاني غير از شهر محل 
سكونت يا محل مورد علاقه خود خواهند شد و امكان دارد 
در نتيجه آن از سر ناچاري و به اجبار از اشتغال به حرفه 
سردفتري منصرف شوند كه اين موضوع در مورد بانوان 

نمود بيشتري هم دارد. 
با توجه به اين موضوعي كه فرموديد براي 
انتخاب درس�ت مكان تأسيس دفترخانه 
توس�ط متقاضي�ان بايد چ�ه كاري انجام 

شود؟
اولاً كانون س��ردفتران و دفترياران درآمد دفاتر اس��ناد 
رس��مي را در قالب نمودار و آمار حداقل درباره يك دهه 
گذشته شفاف سازي كند تا پذيرفته  ش��دگان با علم به 
ميزان درآمد، تع��داد و حجم اس��ناد حوزه هاي ثبتي با 
ريسك كمتر و اشراف بيشتري محل تأسيس دفترخانه 
خود را انتخاب كنند. ثانياً با توجه به اينكه سردفتري اسناد 
رسمي طبق قانون تسهيل شغل تلقي شده طبق مكانيزم 
بازار خدمات حقوقي و با لحاظ شرايط عرضه و تقاضا حق 
انتخاب آزادانه محل به افراد پذيرفته شده داده شود، در اين 
شرايط اگر براساس بومي گزيني به افراد اجازه داده شود در 
محل سكونت يا نزديك به آن مشغول به كار باشند، علاوه 
بر اينكه افراد راحت تر اي��ن مكان ها را انتخاب مي  كنند، 
مشكلات بعدي مربوط به نقل و انتقال مكان دفترخانه كه 

به سختي هم انجام مي  شود، به حداقل مي  رسد. 
از طرف ديگر بايد توجه داشت كه وضع هرگونه محدوديت 
در انتخاب محل اين نگراني را ايجاد خواهد كرد كه مانند 
ساليان قبل شاهد ظهور و رونق خريد و فروش امتيازات 
دفاتر اسناد رسمي توسط افراد متمول از طريق ماده 69 
قانون دفاتر اسناد رسمي )مصوب 1354( باشيم كه اين 
هم كاملًا در تعارض با قانون تس��هيل صدور مجوزهاي 
كسب وكار است؛ يعني به عنوان مثال من به عنوان يك 
سردفتر شاغل در شهر مش��هد كه در درجه بندي هاي 
اعلامي شهر درجه يك تعيين ش��ده فردا كه بازنشسته 
مي  ش��وم به يكي از قبول ش��دگان حائز درجات پايين 
پيشنهاد مي  دهم، اگر مي  خواهد به مشهد بيايد، امتياز 
دفترخانه را با پرداخت مبلغي هنگفت از من بخرد و بعد به 
راحتي به جاي اينكه به شهرستان دور دست برود، بتواند 

دفترخانه اش را در شهر مشهد تأسيس كند. 
خب با توجه به همين مس�ئله ش�فافيت 
درآمدي كه فرموديد، اينكه قرار بود درآمد 
دفترخانه ها س�قف داشته باش�د، چقدر 

اجرايي مي  شود؟
ما براي اينكه توزيع عادلانه درآمد ميان دفاتر اسناد رسمي 

را داشته باشيم، سازوكارهايي در اختيار داريم كه يكي از 
آنها تقسيم اس��ناد بانك  ها، نهادها و ارگان هاي دولتي و 
شهرداري ها است كه متأسفانه چون در اين روند شفافيت 
وجود ندارد به درس��تي اين كار انجام نمي  شود و يكي از 
چالش  هايي كه اكنون با آن مواجه هس��تيم، اين است 
كه اراده جدي براي اجراي كامل و درست تقسيم اسناد 
وجود ندارد. قطعاً اگر اين تقسيم به شكل عادلانه انجام 
شود هم دفاتر فعلي از اين وضعيت راضي خواهند بود و 
براي دفترخانه هاي جديد هم تضميني خواهد بود كه اگر 
وارد اين حرفه شدند، بخشي از هزينه هاي اوليه خود را از 

محل اسناد دولتي تأمين خواهند كرد. 
همچنين در سال 1399 در راستاي توزيع عادلانه درآمد، 
سقف  گذاري مطرح شد، ولي متأسفانه به درستي انجام 
نشد؛ يعني تبصره هفت بخشنامه تعرفه حق التحرير دفاتر 
اسناد رس��مي مقرر داش��ت كه »جهت ايجاد تعادل در 
فعاليت و حق  التحرير دريافتي دفاتر اسناد رسمي، سقف 
سالانه حق التحرير دريافتي هر دفترخانه، معادل دو برابر 
ميانگين درآمد دفاتر شهرستان مركز استان مربوط در 
سال قبل خواهد بود. « در ابتدا قرار بود اين دستورالعمل 
شامل همه اسناد شود، ولي متأسفانه بعد از مدتي اسناد 
غيرمالي كه بخش قابل توجهي از درآمد و اسناد تنظيمي 
در دفترخانه ها را شامل مي  شود، از اين طرح مستثني شد. 
الان هم برخي دفاتر  كه سقف درآمدشان تكميل شده 
در تكاپو هستند كه اين سقف افزايش پيدا كند تا بتوانند 
نسبت به تنظيم اسناد مالي )مبلغ دار( در دفترخانه خود 
اقدام كنند؛ به هر تقدير اگر اين طرح به درستي اجرا شود، 

درآمد به شكل عادلانه تر بين دفاتر تقسيم خواهد شد. 
اين س�قفي كه مي  فرماييد پر شده شايد 
تكافوي هزينه هاي سردفتران را نمي  دهد 

كه دنبال افزايش آن هستند.
نه، اتفاقاً اينها دفاتري هستند كه درآمدهايي بالا  دارند، 
البته چون شفافيتي وجود ندارد، نمي  توان گفت دقيقاً چه 
ميزان است، ولي اخيراً معاونت سازمان اعلام كردند كه 
2 درصد از دفاتر در تقلا هستند كه اين سقف را افزايش 
دهند و سازمان هم تا الان با اين امر مخالفت كرده است. 

فكر مي  كنيد اگر قانون بي  اعتباري اسناد 
عادي اموال غيرمنقول به تصويب برسد، 
چقدر مي  تواند بر درآمد دفترخانه ها تأثير 

داشته باشد؟
طرح الزام ثبت اسناد رسمي قطعاً يك تحول چشمگيري 
در حوزه دفاتر اسناد رسمي ايجاد خواهد كرد و يقيناً وقتي 
مردم ملزم شوند به دفترخانه ها براي ثبت انتقال اموال 
غيرمنقول خود مراجعه كنند و اسناد عادي با طي فرآيند 
قانوني مقرر، تبديل به سند رسمي شود، يقيناً درآمد دفاتر 

افزايش چشمگيري خواهد داشت. 
پذيرفته  شدگان اخير هر روز از مسئولان 
س�ازمان ثبت مي  ش�نوند كه دفاتر فعلي 
خيل�ي مش�كل دارن�د و ه�ر روز ي�ك 
نف�ر مي  خواهد اس�تعفا  دهد، مث�لًا گفته 
مي  شود طرف به سختي خودش و دخترش 
دفترخانه را مي  گرداند و مس�ائلي از اين 
دس�ت مطرح مي  ش�ود، اين اخبار چقدر 

درست است؟
بالاخره ما داريم يك كار حاكميتي انجام مي  دهيم، حال 
اگر سازمان ثبت سياست تقس��يم عادلانه اسناد دولتي 
و بانك ها را اجرايي كند و البت��ه اگر بانك هاي خصوصي 
هم با مصوبه هيئت وزيران مشمول دستورالعمل تقسيم 
اسناد شوند و همين طور سقف  گذاري به درستي و مطابق 
با مصوبه ابلاغي آن انجام شود هم سردفتران فعلي رضايت 
پيدا مي  كنند و براي س��ردفتران جدي��د نيز يك آرامش 
خاطر و اطميناني خواهد بود. حقيقتاً پذيرش اين ادعاهاي 
بي  مستند كه با تأسيس دفترخانه هاي جديد، تعدادي از 
سردفتران ورشكست مي  شوند هم، تا زماني كه شفافيت 
نباشد و آماري داده نشود، آسان نيست. البته اعتقاد من اين 
است با توجه به اينكه قرار است افراد جديدي به صنف ما 
ملحق شوند، شايسته است كانون سردفتران صادقانه آمار 
و اطلاعات ش��فافي ارائه دهد تا بالاخره در اتخاذ تصميم 
درست توسط اين افراد مؤثر باشد و اگر درآمد برخي دفاتر 
واقعاً كم اس��ت با توجه به واقعيات تصميم گيري شود. تا 
زماني كه اصل ش��فافيت معمول نباشد ولو اينكه مطالب 
صحيحي نيز در اين ميان مطرح ش��ود، چندان باورپذير 
نخواهد بود و من فكر مي  كنم اين حق پذيرفته ش��دگان 
جديد است كه كانون سردفتران آمار مستندي در مورد 
وضعيت درآمدي دفاتر اسناد رسمي در يك دهه گذشته 
ارائه كند و اين آمار گوياي بس��ياري از مسائل است، پس 
از در اختي��ار گذاردن اين داده هاس��ت كه تصميم گيري 
صحيح و واقع نگرانه توس��ط متقاضيان سردفتري مورد 
انتظار خواهد بود، زيرا بالاخره سردفتري از جمله مشاغلي 
است كه در ابتداي كار نياز به هزينه هاي راه اندازي محل 
فعاليت دارد، يعني مكاني بايد اجاره يا ابتياع شود، ملزومات 
اداري بايد تهيه شود و قطعاً هرقدر شفاف سازي بيشتري از 
سوي متوليان امر انجام شود، تصميم درست  تري از جانب 
داوطلبان اتخاذ خواهد ش��د.  به عنوان مثال ممكن است 
براي افرادي ابلاغ فعاليت سردفتري در شهرهاي كوچك 
صادر شود، در حالي كه براي اين عده تأسيس و فعاليت در 
آن شهرها فاقد توجيه اقتصادي باشد و هزينه كرد در اين 
مناطق موجب زيان و پشيماني آنان شود؛ از طرفي امكان 
دارد بسياري از متقاضيان ورود به اين حرفه كه علاقه به 
خدمت در مركز استان دارند، پس از آگاهي درباره ميزان 
درآمد و حجم اسناد در مناطق مختلف، فعاليت در شهرهاي 
كوچك تر و نقاط حومه اي را به دليل درآمد بيشتر و هزينه 

كمتر در مقايسه با مناطق مركزي ترجيح دهند. 

این»ثبت«سردفترانجدیدراپشیمانمیکند
سردفتر اسناد رسمي: قرار باشد دوره كارآموزي 6 ماه، 8 ماه يا 14 ماه طول بكشد

 قطعاً پذيرفته  شدگان بسياري چه در ابتداي كار يا در خلال برگزاري آن انصراف خواهند داد  

وضعيت اجراي قانون تسهيل در حوزه سردفتري در گفت  وگوي »جوان« با يك سردفتر اسناد رسمي بررسي شد

 در پي شكايت ورثه و بازماندگان جنايت تروريستي طبس در سال 
1359 كه در جريان تجاوز نيروهاي امريكايي به خاك ايران در عمليات 
موسوم به »پنجه عقاب« منجر به قتل عام افراد بيگناه شد، شعبه 55 
دادگاه حقوقي روابط بين الملل تهران )شعبه ويژه رسيدگي كننده به 
دعاوي بين المللي( رأي به محكوميت دولت امريكا و پرداخت خسارت 
مادي، معنوي و تنبيهي در حق خواهان هاي اي��ن پرونده صادر كرد. 
به موجب اي��ن رأي، دولت امريكا به خاطر جناي��ات صورت گرفته در 
جريان تجاوز به خاك ايران در صحراي طبس به پرداخت 420 ميليون 

دلار محكوم شد. 
 مدير كل بيمه گري و جذب منابع سازمان بيمه سلامت ايران  گفت: 
يك بند براي اولين بار در قانون برنامه هفتم كشور ديده شده كه كليه 
افراد فاقد پوشش بيمه، بيمه شده سازمان بيمه سلامت ايران محسوب 

شوند. 
 وزير آم��وزش و پرورش با بيان اينكه تعداد مجوزهاي اس��تخدامي 
صادره در دو س��ال دولت جاري معادل هشت س��ال قبل از آن است، 
اعلام كرد: امسال مجوز استخدام بيش از 50 هزار معلم جديد داشتيم 
و 25 هزار نفر از دانش��گاه  فرهنگيان به بدنه آموزش و پرورش ملحق 

خواهند شد. 
 مدير كل دفتر نظارت و پايش مصرف فرآورده هاي س��لامت محور 
س��ازمان غذا و دارو با استناد به اعلام س��ازمان پزشكي قانوني كشور، 
بيشترين مسموميتي را كه در سال هاي اخير منجر به مرگ شده است، 

مسموميت ناشي از مواد مخدر، محرك و الكل دانست. 
 معاون ام��ور فرهنگ��ي و اجتماعي ش��هرداري تهران با اش��اره به 
ايجاد 5 هزار ظرفيت در مددس��راها و گرمخانه هاي شهرداري تهران 
از خدمت رس��اني به افراد بي پناه و كارتن خواب با ش��روع فصل سرما 

خبر داد. 
 رئيس پژوهشگاه علوم غدد و متابوليسم دانشگاه علوم پزشكي تهران 
با بيان اينكه دوسوم زنان مبتلا به پوكي استخوان، از ابتلاي خود به اين 
بيماري بي اطلاع هستند؛ گفت: زنان بالاي 50 سال براي سنجش تراكم 

استخوان به پزشك مراجعه كنند. 

CوBغربالگريهپاتیت
برايهمهاهداکنندگانخون

ب�ه منظ�ور حف�ظ س�لامت خ�ون، تمام�ي اهداكنن�دگان 
خ�ون ب�ه ص�ورت اجب�اري ب�راي عوام�ل عفون�ي هپاتي�ت 
مي ش�وند.  غربالگ�ري  س�يفليس  و  اي�دز   ،C و   B
عباداله س��الك مقدم، معاون فني و فناوري هاي نوين سازمان انتقال 
خون گفت: به منظور حفظ سلامت خون، تمامي اهداكنندگان خون 
به صورت اجباري براي عوامل عفوني هپاتيت B و C، ايدز و سيفليس 
غربالگري مي شوند.  وي با بيان اينكه تمامي اهداي خون در سازمان به 
صورت داوطلبانه بوده و نخستين قدم در تأمين خون سالم است، اظهار 
داشت: در اين راستا ايران يكي از 10 كشور آسيايي است كه موفق به 
حذف اهداي خون جايگزين شده اس��ت و مطابق با گزارش س��ازمان 
جهاني بهداشت )WHO( ايران از نظر اهداي داوطلبانه خون در سطح 

كشورهاي توسعه يافته و پر درآمد طبقه بندي مي شود. 
معاون فني و فناوري هاي نوين سازمان انتقال خون گفت: به عنوان يكي 
ديگر از راهكارهاي ارتقاي سلامت خون و فرآورده هاي خون، تمامي 
اهداكنندگان خون طي مصاحبه دقيق و جامع توس��ط پزشكان ماهر 
و مجرب سازمان مشاوره مي ش��وند و در اين مرحله حدود 20 درصد 
اهداكنندگان مشمول معافيت مي شوند تا وارد چرخه اهدا و آزمايشات 
غربالگري نشوند.  وي تصريح كرد: علاوه بر راهكارهاي ذكر شده براي 
سلامت خون، تمامي اهداكنندگان خون به صورت اجباري براي عوامل 
عفوني هپاتيت B، هپاتيت C، ايدز و س��يفليس غربالگري مي شوند و 
 HTLV همچنين به صورت انتخابي در هفت استان آزمايش غربالگري

انجام مي شود. 
سالك مقدم گفت: اكنون سازمان انتقال خون از آخرين و جديدترين 
تكنولوژي كه بالاترين حساس��يت و دقت را در شناسايي ويروس هاي 
خون دارند، اس��تفاده مي كنند، با اين حال با توجه به اهميت سلامت 
خون در سازمان انتقال خون، اين سازمان به دنبال استفاده از روش هاي 
غربالگري مولكولي NAT است و از امسال اين موضوع را در برنامه هاي 
خود قرار داده اس��ت.  وي تأكيد كرد: آزمايش ه��اي مولكولي قدرت 
تشخيص و شناسايي ويروس بسيار بالاتري دارد و ريسك انتقال عوامل 

عفوني را در خون  تقريباً به صفر نزديك مي كند. 
معاون فني و فناوري هاي نوين سازمان انتقال خون تأكيد كرد: به دليل 
همين تمهيدات حياتي در زمينه سلامت خون در سازمان انتقال خون 
اس��ت كه مطابق با گزارش سازمان جهاني بهداش��ت )WHO( ايران 
از نظر ميزان ش��يوع ماركرهاي ويروس��ي ايدز، هپاتيت C و هپاتيت 
B در خون هاي اهدا شده در سطح كش��ورهاي پر درآمد طبقه بندي 

شده است. 

سجاد آذري
  گفت  وگو

حسین سروقامت

سياس�تمداري كاركش�ته، كنار پيش�خوان بار نكت�ه اي را با 
دوست خود در ميان گذاش�ت كه ناخودآگاه توجه ميخانه دار 

را برانگيخت. او گفت: 
-  م�ا داري�م براي كش�تن 14 ه�زار انس�ان و ي�ك رأس الاغ 

برنامه ريزي مي كنيم! 
سماكار از سر كنجكاوي پرسيد: »چرا يك رأس الاغ؟«

 سياستمدار س�ري به علامت پيروزي تكان داد و به همكارش 
گفت: 

-  ديدي اين بار نيز همان اتفاق افتاد؟ با اين روش مطمئن باش 
احدي به مرگ 14 هزار انسان واكنش نشان نمي دهد! 

اين گفت وگوي ساده و پيش پا افتاده، مبين حقيقت تلخي است 
كه رسانه ها به آن دامن مي زنند!

 شگرد رسانه ها اين است كه مسائل جزئي و كم اهميت را مطرح 
مي كنند تا مسائل اصلي و مهم را به حاشيه ببرند و توجه مردم 

را از آنها دور سازند. 
عجبا! سياس�تمداران چه حرف ها كه نمي زنند و رسانه ها چه 

كارها كه نمي كنند. . . 
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اگر س�ازمان ثبت سياست تقسيم عادلانه 
اس�ناد دولتي و بانك ه�ا را اجرايي كند و 
البته اگر بانك ه�اي خصوصي هم با مصوبه 
هيئت وزيران مشمول دستورالعمل تقسيم 
اس�ناد ش�وند و همين طور س�قف  گذاري 
به درس�تي و مطابق با مصوب�ه ابلاغي آن 
انجام ش�ود هم س�ردفتران فعلي رضايت 
پيدا مي  كنند و براي سردفتران جديد نيز 
يك آرامش خاط�ر و اطميناني خواهد بود


